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زلزله اخیر ترکیه با بیش از 40هزار کشته 
زنگ خطر را در تهران بــه صدا درآورد، 
چرا که پایتخت ایران یکی از شــهرهای 
زلزله خیز محسوب می شود و اگر مسئولان 
از این امر غفلت کننــد و تدابیری برای 
افزایش تــاب آوری آن اتخاذ نکنند، چه 
بســا فاجعه ملی و حتی به گفته برخی از 
مدیران شهری فاجعه جهانی رخ خواهد 
داد. همین موضوع زمینه ســاز برگزاری 
نخستین نشست مشــترک مسئولان و 
اســتادان مهندسی زلزله شــد و روز 
گذشته جمعی از استادان دانشگاه های 
تهران، صنعتی شریف، بهشــتی و... با 
حضور علیرضا زاکانی شــهردار تهران، 
مهدی چمران رئیس شورای شهر تهران، 
سیدمحمد آقامیری رئیس کمیته عمران 
شــورا و تعدادی از معاونــان و مدیران 
شهری، دور یک میز نشستند و به بررسی 
راهکارهای افزایش تاب آوری شهر تهران 

در برابر زلزله پرداختند. 
شــهردار پایتخت در صحبت های خود 
نوسازی را مهم ترین راهکار دانست و گفت: 
»در تهران حــدود 930هزار پلاک وجود 
دارد که 18درصد در معرض ناپایداری قرار 
دارند و با رویکرد پیشگیری بهتر از درمان 
اســت تلاش می کنیم از طریق نوسازی 

میزان خطر زلزله را کاهش دهیم.«

نوسازی؛ راهکاری برای کاهش مخاطرات زلزله
اولین نشست مشترک مسئولان و استادان مهندسی زلزله در ساختمان شورای شهر تهران با حضور شهردار پایتخت برگزار شد

 اعضای شورای شهر تهران از ابتدای سال تاکنون در قالب طرح رصد2
 از 5منطقه تهران بازدید کرده اند

رصد 5منطقه طی4ماه

زینب زینال زادهگزارش
روزنامه نگار

سامانه حمل ونقل معلولان 
خصوصی نمی شود

فیلمی از تجمع معلولان در مقابل شهرداری تهران منتشر شده 
است که در آن مخالفت خود با خصوصی شدن حمل ونقل ویژه 
معلولان را اعلام می کنند. نوشته هایی که در دست آنها دیده 
می شود هم نشــان می دهد که این گروه از شهروندان نگران 
هستند که خصوصی سازی  باعث کاهش کیفیت یا قطع ارائه 

خدمات به آنها شود.

اما اصل ماجرا چیست؟
این تجمــع در پی شــایعه واگذاری ون های ویــژه معلولان 
به شــرکت های خصوصی انجام شــد درحالی کــه موضوع 
خصوصی سازی  مطرح نیست و تنها اقدام انجام شده واگذاری 
امور حمل ونقل معلولان از اتوبوســرانی به تاکسیرانی است. 
معاون حمل ونقل و ترافیک شــهرداری تهــران در این باره 
می گوید: سامانه حمل ونقل جانبازان و معلولان تاکنون زیرنظر 
شرکت واحد اتوبوسرانی فعالیت می کرد که با دستور شهردار 
تهران، قرار است  هوشمندسازی این سامانه پیگیری شده و 

مدیریت آن به سازمان تاکسیرانی واگذار شود.
جلال بهرامی با تأکید بر اینکه شهر متعلق به همه شهروندان 
است و جانبازان و معلولان نیز مانند ســایر افراد باید بتوانند 
از امکانات و تســهیلات شهری اســتفاده کنند، می گوید: به 
این منظور تلاش می کنیم تا با مناسب ســازی اماکن و معابر 
شهری و تسهیل در ارائه خدمات لازم به جانبازان و معلولان 
به گونه ای عمل کنیم که این قشر از حقوق یکسان با بقیه اقشار 

برخوردار باشند.
وی می افزاید: جابه جایی مدیریت سامانه جانبازان و معلولان 
از شرکت واحد اتوبوسرانی به سازمان تاکسیرانی، نه تنها هیچ 
خللی در خدمت رسانی به جانبازان و معلولان ایجاد نخواهد 
کرد، بلکه باعث ارتقا  و بهبود سطح خدمات به این عزیزان نیز 

خواهد شد.
معاون شــهردار تهــران همچنیــن می گوید: در راســتای 
خدمات رسانی هر چه بهتر و بیشــتر به شهروندان کم توان و 
ناتوان، ۴۰دستگاه ون ویژه این قشر در سال جاری به ناوگان 

ویژه جانبازان و معلولان اضافه خواهد شد.
فروردین امسال نیز خبری مبنی  بر خروج ۳دستگاه ون جدید 
از سامانه معلولان منتشر شده بود که صحت نداشت. سامانه 
حمل ونقل جانبازان و معلولان با بیــش از ۱۰۰مرکز و نهاد 
و ســازمان و مؤسسه و... در ارتباط اســت و معلولانی که زیر 
پوشش سازمان بهزیستی باشــند، می توانند از خدمات آن 

استفاده کنند. 

آغاز اکران های فرهنگی محرم
سازمان زیباسازی شهر تهران با 2 رویکرد نگارخانه و کتیبه های 

خطی، طرح های فرهنگی محرم امسال را اجرا می کند

مدیرعامل سازمان زیباســازی شهر تهران گفت: رویکرد این 
سازمان برای محرم امسال، »مردم محور« بوده و سعی ما بر 
این است تا مراسم سیاهپوشان با مشارکت هیئت های مذهبی 
و تشکل های مردمی و کلیه عاشقان حسینی برگزار شود. بر 
همین اســاس اقلام فرهنگی و پرچم های عزاداری حسینی 
توسط ســازمان در اختیار مســاجد و هیئت های مذهبی و 

عزاداری قرار گرفته است.
به گــزارش همشــهری، رضا صیــادی افــزود: اکران های 
فرهنگی  ماه محرم با 2رویکرد »نگارخانه عاشورایی تهران« 
و »کتیبه های خطی اشــعار عاشــورایی« در فضای شهری 
پایتخت انجام شده است. همچنین در رویداد »نشان عاشقی« 
بیش از ۳۰۰ اثر منتخب نقاشــی خط توسط هنرمندان روی 

علم های عاشورایی، نقاشی و خطاطی شده است. 
در رویداد »کاتبان ســوگ« نیز که خطاطی اشعار عاشورایی 
روی پارچه هاســت،5۰ هنرمنــد، 25۰ اثر را با اســتفاده از 
اشعار محرم و عاشورایی کتابت کرده اند که در فضای شهری 
پایتخت اکران خواهند شــد. وی با اشــاره به اهتزاز صدها 
ابر پرچم و هزاران پرچم ســیاه عزاداری در سطح شهر افزود: 
با اهتزاز ۴5۰ابر پرچم، 5۰۰هزار متر ریسه مشکی، 5۰هزار 
کتیبه ســیاه، 2۰۰هزار پرچم طرح دار و بزرگراهی، پایتخت 

سیاهپوش عزای حسینی شده است.
مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرتهران همچنین با اشاره به 
برپایی خیمه عاشــورایی در میدان هفت تیر از رونمایی 2اثر 
حجمی، مرغ تیغه علامت و اسب ذوالجناح و جانمایی اثر عصر 
عاشورا در این میدان خبر داد. رضاصیادی با بیان اینکه در  ماه 
محرم شاهد اجرای 2 اثر نوری در تهران خواهیم بود، گفت: 
۳۱ اثر حجمی  شمعدانی نوری به ارتفاع ۳ متر و از جنس فلز 
در میدان هفت تیر و میدانگاه سعدی جانمایی خواهند شد. 
همچنین اثر حجمی بین الحرمین با نورپردازی ویژه در کنار 
آرامگاه شهدای گمنام دریاچه چیتگر از دیگر خلاقیت های 
اداره نور و مبلمان شهری سازمان زیباسازی شهر تهران است 
که برای ایام سوگواری سید و سالار شهیدان اجرا خواهد شد.

روز گذشته )چهارشــنبه( از دیوارنگاره میدان ونک با طرح 
کتیبه خطی  عاشــورایی و تیغه علامت عزاداری حســینی 
رونمایی شــد. دیوارنگاره ۳ بخشــی میدان ونک شمایلی از 
تیغه علامت و کتیبه خطی »باز این چه شورش است« و متن 
کامل شعر محتشم کاشــانی درباره قیام کربلا و تیغه علامت 

عاشورایی با ۱۴۰۰مترمربع مساحت است.

اعزام خادمان روضه رضوان به اربعین
امسال داوطلبان پاکسازی خیابان های شهر به عنوان پاکبان به 
مراسم اربعین اعزام می شوند؛ طرحی که با عنوان »خادمان روضه 
رضوان« از سوی مدیرعامل  سازمان مدیریت پسماند تهران اعلام 
شد. رضا محمدی در این رابطه گفت: حجم زباله تولیدشده شهر 
تهران در طول دهه محرم به دلیل نذورات و... بیشــتر می شود. 
شهروندان و همینطور اعضای هیئت های عزاداری می توانند در 
این طرح ثبت نام کنند. تجهیزات لازم از سوی سازمان پسماند 
در اختیار آنها قرار می گیرد تا در طول مراسم محرم با جمع آوری 
زباله ها به پاکبانان کمک برسانند. در ایام اربعین هم بعد از ارزیابی 
و قرعه کشی، نیرو هایی که توانایی جسمی کافی داشته باشند به 

مراسم راهپیمایی اربعین در کشور عراق اعزام می شوند.
او افزود: با توجه به برگزاری جشن ۱۰ کیلومتری غدیر در تهران، 
تصمیم گرفتیم از این پس از نیرو های مردمی هم کمک بگیریم 
و همچنین نیروی پشتیبان داشته باشیم که در مراسم خاص به 

پاکبانان های مناطق 22گانه کمک کنند.
محمدی تأکید کرد: حمل زباله در ســال ۱۳86 با استفاده از 
ماشین آلات روز دنیا مکانیزه شد، اما در سال های قبل اتفاقات 
خوبی در این زمینه نیفتاده است. ماشین آلات فرسوده شده اند 
و به جای آن نیرو ی کارگری اضافه شده است؛ حتی تجهیزاتی 
که برای شست وشوی گاردریل داشتیم هم فرسوده شده است. 
اکنون وضعیت نظافت شهر مطلوب و در  شأن شهروندان تهرانی 
نیست. همینطور مشکل تعداد زیاد کتفی ها )زباله جمع کن ها( 
را داریم؛ به شــکلی که گویــی بالای هر مخــزن زباله یک نفر 
ایستاده اســت. ما برنامه ای داریم که تا چند ماه آینده اتفاقات 
خوبی در زمینه جمع آوری پسماند رقم بخورد. او افزود: پسماند 
هر منطقه متفاوت است مثلا زباله تولید شــده در بازار با زباله 
منطقه۱5تفاوت دارد. طرحی داریم که در آن جمع آوری زباله 

خشک با تقویت ایستگاه های میانی MRF ارتقا پیدا می کند. 

  واریز ارز تأمین واگن مترو
به بانک ابلاغ شد

 شهردار تهران از ابلاغ واریز ارز تأمین واگن مترو 
به بانک ها خبر داد

علیرضا زاکانی در حاشیه جلسه هیأت دولت به خبرنگاران گفت: به 
لطف الهی ارز تامین واگن مترو فراهم و به بانک ابلاغ شده که واریز 
شود و محل آن از جایی است که خود دولت تنظیم کرده است. او 
همچنین درخصوص همکاری شهرداری تهران با عراق درخصوص 
برگزاری مراسم اربعین گفت: اربعین یک مراسم فراملی و اعتقادی 
است و اسباب به هم پیوستگی ملت ها شده و مسیر ظهور را هموار 
می کند. برای این موضوع ما هر سال تفاهم هایی داریم که مابازای 
این تفاهمات ضرورت دارد که هر ســال موضوعاتی پیگیری شود 
تا تسهیلاتی ایجاد شــود؛ چون چندین میلیون زائر راهی عراق 
می شــوند و برای این چندین میلیون زائر باید تسهیلات در نظر 
بگیریم.  زاکانی با بیان اینکه اصل کار برپایی مراسم اربعین با مردم 
و مسئولان عراقی اســت، گفت: اما ما هم در موضوعات مختلف 
در کنارشان هستیم. ایمنی، ســلامت، حمل ونقل و خدمات جزو 
موضوعاتی هستند که در مورد آن با مســئولان عراقی گفت وگو 
کرده ایم و تفاهمات خوبی شکل گرفته است. امیدواریم در مورد 
مشــکلات حمل ونقلی بتوانیم بــاری از روی دوش زوار برداریم. 
بخش دیگری از این دیدار ناظر به اســکان و خدمات دیگر بود تا 
بتوان تســهیلات ایجاد کرد. همچنین در داخل کشور متصدی 
اصلی برگزاری مراسم اربعین، وزارت کشور است که ستاد مستقلی 
دارد و ما هم جزئی از آن ســتاد هستیم؛ بنابراین کل سیاست ها و 

جهت دهی ها را وزارت کشور دنبال می کند.

خیز شهرداری برای ایجاد 
محله های »الگو« در تهران

حمیدرضا صارمی، معاون شهرســازی شهرداری 
تهران با اشــاره به رویکرد مدیریت شهری به ایجاد 
محله الگو گفت: رویکرد علمی درخصوص کاهش 
ترافیک و آلودگی هوا به وجود آمده و ایجاد محله های 
الگو در دستور کار قرار دارد، اما دقت داشته باشید که 
این محله ها هم بعد اجتماعی، هم بعد اقتصادی و هم 
بعد فرهنگی دارند. وی بــا بیان اینکه یکی از دلایل 
عدم تعادل سرانه ها این اســت که اهالی یک محله، 
دلبســتگی به محل ندارند، گفت: محله های الگو 
مرکزیت دارند و سرانه های خدماتی اعم از مسجد، 
فضای آموزش، بیمارستان، فضای سبز، ورزشی و... 
به طور کافی در آنها درنظر گرفته می شود. صارمی 
در پاسخ به ایسنا با بیان اینکه در این محله ها الگوی 
معماری ایرانی - اسلامی بسته به اقتضائات اجرایی 
می شود، افزود: در این نوع معماری، نور ساختمان 
مهم است و به گونه ای طراحی خواهد شد که بتواند 
از همه جا نور بگیرد و حریم امنیتی رعایت  شــود، 
در این شرایط رفاه، آســایش و کیفیت زندگی در 
سکونت افزایش می یابد. لازمه داشتن » محله های 
الگو«، این است که مرز محله ای مانند قدیم داشته 
باشیم؛ همچون محله های دولاب، عودلاجان و... که 
باید این مرزهای محله ای دوباره بازســازی شوند و 
رویکرد ما در کلانشهری همچون تهران این است 
که دوباره مرکزیت به محله ها بدهیم و این مرکزیت 

سبب می شود که روابط اجتماعی گسترش یابد.
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خدمات شهری

محرم

شهرسازی

محمد سرابی؛ روزنامه نگار

   رصد قلب تهران
قلب تهران، نخستین هدف برای رصد بود؛ منطقه12 
پایتخت به دلیل قدمت، تعدد و تنوع مراکز فرهنگی، 
تاریخی، اماکن مذهبی و تجاری قدیمی، قلب تهران 
نامیده می شود و از این حیث دارای اهمیت زیادی بوده 
است. بر همین اساس، در سال جاری، طرح رصد2، با 
این منطقه مهم آغاز شــد. میثم مظفر، رئیس کمیته 
بودجه شورای اسلامی شهر تهران منطقه12 را به لحاظ 
بافت و زیست شــهری دارای شرایط خاص دانست و 
افزود: ما در منطقه12 شاهد نفوذ بافت تجاری، اداری 
و انبارها نسبت به بافت مسکونی هستیم. معضلات، 
مشکلات و آسیب های اجتماعی و کلونی تجمع افراد 
آسیب دیده اجتماعی در برخی نقاط این محله، یکی 
دیگر از مشــکلات خاص منطقه12 است. در چنین 
شرایطی، طرح های توســعه محلی می تواند فرایند 
زیست شهروندان ساکن را تا حدودی در محلات بهبود 
بخشــد و حداقل به صورت موضعی و در زمان کوتاه، 

ارتقای زیست شهری را در پی داشته باشد.

   رصد محله نظامی تهران
حدود 40درصد از منطقه13، اختصاص به پادگان های نظامی دارد که از این حیث این منطقه، با سایر مناطق 
متفاوت است. این منطقه که کلان پروژه هایي همچون پروژه ساصد و دوشان تپه در آن دنبال می شود، 
مورد بازدید اعضای پارلمان شهری قرار گرفت. رئیس کمیته بودجه شورای شهر تهران در این بازدید 
با اشاره به تحویل بیش از 1۶2هزار مترمربع اراضی موسوم به ساصد به شهرداری منطقه13، آن را گام 
مهمی جهت افزایش سرانه های عمومی شهری در این منطقه خواند و گفت: طبق طرح مصوب، بیش از 
48هزار مترمربع فضای سبز )در فضای آزادشده اراضی ساصد(، ایستگاه آتش نشانی، کلانتری، مجتمع 
فروشگاهی و تره بار، پارکینگ مکانیزه، درمانگاه، مسجد، سرای محله و یک مجموعه ورزشی ایجاد خواهد 

شد که تحول بزرگی در منطقه13 و در راستای تأمین سرانه های شهری رقم خواهد خورد.

   رصد دروازه هوایی تهران

   رصد جوان ترین محله تهران
رصد جوان ترین و پهناورترین منطقه تهران، گام 
بعدی کمیسیون برنامه وبودجه شورای شهر برای 
به اجرا درآوردن طــرح رصد2 بود. این طرح در 
منطقه4 که از محله های پرطرفدار تهران است، 
اجرا شد و اعضای پارلمان شــهری در جریان 
اجرای پروژه های توسعه محلی این منطقه نیز 
قرار گرفتند. رئیس کمیته بودجه و نظارت شورای 
اسلامی شهر تهران، با اشاره به وسعت منطقه4 
به عنوان بزرگ ترین منطقه تهران و سکونتگاه 
10درصد از جمعیت شهر تهران، گفت: با وجود 
کارهای ارزشمندی که شهرداری در دوره های 
گذشــته در منطقه4 انجام داده است، همچنان 
شاهد کمبود قابل  توجه ســرانه های فرهنگی، 
ورزشی و بوستان های محلی در سطح این منطقه 
گسترده و پرجمعیت هستیم. در طرح رصد محور 
توجه بر پروژه های توسعه محلی است و از این 
طریق می توان مطالبات و خواسته های شهروندان 
در توزیع امکانات و سرانه های محلات را تبدیل به 

کد پروژه های بودجه ای مصوب کرد.

   رصد محله کوهستانی تهران
منطقه کوهســتانی تهران که به دلیل مجاورت 
با رشــته کوه های البرز دارای آب وهوای سرد و 
کوهستانی اســت، مقصد بعدی اعضای شورای 
ششم شــهر تهران بود. منطقه5 تهران توسط 
اعضای شورا رصد شــد و طرح رصد2 در این 
منطقه نیز برای سال جاری به اجرا درآمد. میثم 
مظفر با اشاره به اینکه یکی از مهم ترین مطالبات 
شهروندان در این منطقه نیاز به ارتقای سرانه های 
فرهنگی، اجتماعی، ورزشی و تفریحی محلات 
بود، گفت: در راستای این مسئله در سال1401، 
تعداد 9پروژه مهم زیرساختی تعریف و مصوب 
شــد که هر کدام از این پروژه ها مبتنی بر نیاز 
محلی و براســاس مطالبات شهروندان در یک 

محله اجرا شده است.

فرناز محمدزادهشورا
روزنامه نگار

»رصد« نام طرحی اســت که آغازگر آن شورای ششم 
شهر تهران بود. از همان ابتدای ورود این شورا به پارلمان 
شهری، رصد از تمام مناطق و محلات شهر تهران توسط 
نمایندگان مردم شروع شد و این طرح با محوریت کمیته 
بودجه شورای اسلامی شهر به جهت بودجه ریزی برای 
حل معضلات محلات و اجرای پروژه های توسعه محلی، 
با جدیت پیش رفت. به دلیل تأثیر مثبتی که طرح رصد 
در برنامه ریزی بودجه1401 شهرداری تهران داشت، در 
سال جاری نیز با عنوان طرح رصد2، در حال اجراست. 
با گذشــت زمان کوتاهی از آغاز سال1402، کمیسیون 
برنامه وبودجه رصد از مناطــق 12، 4، 5، 13و 9 را انجام 
داده و پیگیر تکمیل تمام پروژه های توسعه محلی سال 
گذشته و روند اجرای پروژه های توسعه محلی سال جاری 
است. این بازدیدها از مناطق 22گانه در تحقق بودجه 

بازدید از دارالشهدای تهرانتعریف شده نیز کمک خواهد کرد. 
روز گذشته اعضای کمیسیون برنامه وبودجه شورای شهر تهران بازدیدی 4ساعته در قالب 
طرح رصد2 از منطقه 17تهران داشتند و پیشرفت فیزیکی اجرای پروژه های توسعه محلی 
سال های1401و1402 را مورد بررسی قرار دادند. میثم مظفر، رئیس کمیته بودجه شورای شهر 
تهران، در حاشیه دومین دوره نظارت میدانی طرح رصد از منطقه17 با اشاره به بافت متراکم 
شهری و همجواری منطقه با شریان های اصلی حمل ونقلی درون شهری و ریلی بر لزوم اصلاح 
و توسعه شبکه سواره روی منطقه جهت حل معضلات ترافیکی و سهولت سفر برای شهروندان 
تأکید کرد و گفت: یکی از مطالبات شــورا در منطقه17 احداث زیرگذر سواره مسیر راه آهن 
تهران-اهواز است. براساس مصوبات طرح رصد یک و در قالب پروژه های توسعه محلی، انهار 
قدیمی، روباز و غیراستاندارد ســطح منطقه تخریب و 14هزار متر کانیو با اعتبار 30میلیارد 
تومان ایجاد شده است که شامل 2200متر در خیابان ابوذر، 1500متر در خیابان سجاد جنوبی 
و 10300متر طول در کوچه ها و معابر فرعی سطح منطقه می شود. رئیس کمیته بودجه شورای 
شهر تهران توجه به توسعه فضاهای ورزشی در مناطق جنوبی شهر تهران را یکی از دغدغه های 
پارلمان شهری خواند و افزود: در طرح رصد یک شــهرداری منطقه 17 را مکلف به بهسازی 
فضاهای موجود و احداث 2فضای جدید کردیم. تعویض و نصب بیش از ۶۶00مترمربع چمن 
مصنوعی در بوستان های جهاد و سلامت و همچنین زمین چمن مصنوعی الهادی1و2 و صالحان و 
احداث یک مجموعه استاندارد حرفه ای اسکیت پارک با عرصه 780مترمربع شامل ۶00مترمربع 
پیست اسکیت و 180مترمربع سکوی تماشاچی، اتاق آموزش و فضای اداری ماحصل این مصوبه 
بود. خوشبختانه در منطقه17 مدیریت شــهری موفق شد با احداث و بهره برداری از بوستان 
شهیدان امیراحمدی، 14هزار مترمربع ســرانه فضای سبز منطقه را افزایش دهد. همچنین 
براساس مصوبات طرح رصد یک در 12بوستان عملیات بهسازی و تأمین روشنایی شامل نصب 
178عدد برج نوری، تعویض 1۶۶0مترمربع کفپوش و نصب ۶مجموعه ورزشی و 20دستگاه بازی 
به انجام رسیده است. پروژه های توسعه محلی سال گذشته در منطقه17، بیش از 8۶درصد 

پیشرفت فیزیکی داشته و کارهای بسیار خوبی در این زمینه انجام شده است.

مکث

دروازه هوایی تهران، مقصــد بعدی اعضای 
شورای شهر شد تا در منطقه9 نیز طرح رصد2 
را به اجرا درآورند. این منطقه نیز مانند 4منطقه 
دیگر مورد ارزیابی قــرار گرفت تا روند اجرای 

پروژه های توسعه محلی آن بررسی شود. 
میثم مظفر، یکی از مهم ترین مطالبات اهالی 
منطقه9 را حل معضل ترافیکی در میدان فتح 
دانســت و گفت: احداث امتداد غربی بزرگراه 

یادگار امام)ره( از کلان پروژه های شهری است 
که ضمن تکمیل سیکل بزرگراهی جنوب غربی 
تهران، معضلات ترافیکی ایــن محدوده را تا 
حدود زیادی مرتفع خواهد کرد. با پیگیری های 
شورای اسلامی شهر تهران و همت شهرداری 
منطقه، همزمان با این پروژه، موضوع توسعه 
و بهســازی بزرگراه آیت الله سعیدی نیز آغاز 

شده است.

»زلزله، تهران را تهدید می کند.« موضوعی 
که در نشســت دیروز توســط اســتادان 
دانشگاه ها و شــهردار تهران رد یا تکذیب 
نشــد و علیرضا زاکانی گفت که با توجه به 

3گسل فعال تهران و سابقه وقوع زلزله بیش 
از 7ریشتری، موارد پیشــگیری را باید در 
دستور کار قرار داد. از این رو مدیریت شهری 
مسیر بازسازی و نوسازی و ایجاد استحکام در 

زیرساخت ها و ابنیه  مسکونی را در پیش گرفته 
است. ســکاندار پایتخت در ادامه، اقدامات 
انجام شده و کارهای پیش بینی شده را اینطور 

تشریح کرد:

 توجه به بافت ناپایدار شــهر و ســاختمان های ناایمن: برای 
نخســتین بار در تاریخ کشور، سال گذشته 9دســتگاه دست به دست هم 
دادند تا طرح پایش ۱6هزار ساختمان بیش از 6طبقه اجرایی شود. تا کنون 
۱7۰۰ساختمان پایش شــده اند که یا ایمن بودند یا ناایمن. از سوی دیگر 

ناایمن ها هم یا نیاز به بازسازی دارند و یا نیازمند نوسازی هستند. 

  ایجاد تحول کالبدی در شــهر: بهترین ایده در راســتای کاهش 
مخاطرات زلزله، نوسازی بافت ناپایدار اســت. البته در مواردی هم نیاز به 
بازسازی است که این موضوع هم لحاظ می شود. در واقع می خواهیم با این 
راهکارها شاهد تغییر و تحول شهر در راستای توسعه خدمات بهتر و ایجاد 

زمینه آرامش و آسایش و رفاه شهروندان باشیم.

  طرح پویش محله امن: حدود ۱28هزار پلاک در معرض خطر وجود 
دارد که بیش از یک میلیون نفر )۳5۰ هزارخانوار( در آنها زندگی می کنند. 
برای ترغیب آنها به نوسازی از پویش محله امن استفاده می کنیم که حدود 

6۰۰نیروی آموزش دیده در آن مشارکت دارند. 

  حذف گاز: در برنامه و نگاه بلندمدت کلان پروژه ای پیش بینی شده که به شورا 
ارائه داده ایم و با مسئولان هم مطرح شده است. باید به سویی حرکت کنیم که شاهد 
حذف گاز از تهران باشیم. در خیلی از کشورهای دنیا برق مورد استفاده قرار می گیرد 

و حذف گاز خطرات هنگام زلزله و بعد از حادثه را بسیار کاهش می دهد.

زلزله تهران 500هزار نفر تلفات خواهد داشت
ســیدمحمد آقامیری، رئیس کمیته عمران و زیرساخت شورای شهر 
تهران: بزرگ ترین زلزله ای که در جهان داشته ایم زلزله اقیانوس آرام 
بوده که بیشترین تلفات آن با سونامی رقم خورد و به 220هزار نفر رسید 
اما با توجه به شرایط تهران اگر زلزله بیش از 7ریشتری در آن رخ دهد 
پیش بینی می شود با نظرات مختلفی که کارشناسان ارائه می کنند 300 
تا 500هزار نفر تلفات داشته باشد. قطعا باید این دغدغه را استادان برای 
مسئولان ما ایجاد کنند که به موضوع زلزله توجه ویژه ای داشته باشیم و 
در کارگروه افزایش تاب آوری سازه ها در برابر زلزله باید دغدغه های این 
حوزه برای مسئولان کشور در سطح ملی و نه صرفا شهرداری تهران تبیین 
شود. چرا که در این اتفاق کل حاکمیت سیاسی و اقتصادی در کشور درگیر 
می شود، لذا باید همه دست به دست هم دهیم تا درخصوص این مشکل 

راهکارهایی مناسب اتخاذ کنیم.

مکث۱

هر لحظه باید آماده زلزله بود
مهدی چمران، رئیس شورای شهر تهران:  نمی توان وجود مخاطرات 
طبیعی مانند زلزله را نادیده گرفت و از این رو باید هر لحظه آمادگی 
مقابله با زلزله و مخاطرات طبیعی را داشته باشیم. متأسفانه ما در حوزه 
اجرایی به خصوص در بحث ایمن سازی  عملکرد مطلوبی نداریم و اگر در 
تهران زمین لرزه ای با قدرت ۶ریشتر به وقوع بپیوندد شاهد آسیب های 
فراوانی خواهیم بود. آمادگی در برابر این اتفاق ها یک اصل است و باید 
بدانیم در قبال بروز چنین مخاطره ای چگونه باید عمل کنیم. افزایش 
ایمنی و استحکام ساختمان ها، بازسازی و نوسازی بافت های فرسوده 
و... اهم فاکتورهای کاهش مخاطرات زلزله هســتند که باید مورد 
توجه قرار گیرند. چرا که ما در تهران با داشتن ساختمان های متنوع 
باید اصول اولیه ایمنی را با دقت بیشتری لحاظ کنیم و سعی شود تا 

ساختمان ها را خوب بسازیم.

مکث2


